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88498432سرویس ورزشي

پرونده
فدراسیون های بدون رئیس

ورزشي

نگاه

یكي از وظایف اصل�ي وزارت ورزش در راه اعتلاي ورزش 
فريدون حسن
     گزارش

 ك��ش�ور ان��تخ�اب درس�ت و به م�وق�ع رؤس�اي
فدراسیون هاي ورزشي اس�ت؛ امري كه تأثیر مستقیم در 
برنامه ریزي ها و موفقیت هاي ورزش كش�ور دارد و متأس�فانه در ادوار و دولت هاي 
نمي ش�ود.  توج�ه  آن  ب�ه  چن�دان  مختل�ف 
با گذشت بيش از يك سال از روي كار آمدن دولت سيزدهم و نشستن حميد سجادي پشت ميز 
وزارت ورزش همچنان شاهد هستيم برخي فدراس��يون ها با سرپرست اداره مي شوند و خبري 
از برگزاري انتخابات براي مشخص ش��دن رياست آنها نيست. اين مس��ئله در حالي به يكي از 
معضلات ورزش كشور تبديل شده است كه خود حميد سجادي بارها به لزوم برگزاري انتخابات 
و تعيين تكليف فدراس��يون هاي بدون رئيس اذعان داش��ته و ادامه اين روند را شايسته ورزش 

كشور ندانسته است. 
انتخاب حميد سجادي به عنوان يك قهرمان ورزش و يك پيشكسوت اين اميد را در دل ها زنده 
كرد كه او با ش��ناختي كه از حال و هواي ورزش و اهميت برنامه ريزي براي كسب موفقيت در 
آن دارد، مي تواند خيلي راحت تر از وزراي قبلي كه شناختي از ورزش نداشتند، اوضاع نابسامان 
فدراسيون هاي ورزشي را سروسامان دهد، اما با وجود گذشت بيش از يك سال از وزارت سجادي 
هنوز شاهد هستيم كه فدراسيون هاي تأثيرگذار و مدال آوري چون وزنه برداري و ژيمناستيك 
با سرپرست اداره مي شوند و اوضاع چند فدراسيون ديگر هم چندان مطلوب نيست. تمامي اين 
ش��رايط در حالي رقم مي خورد كه ورزش كشور سال كسب س��هميه المپيك را پيش رو دارد؛ 
سهميه هايي كه بايد با برنامه ريزي و انجام بازي هاي تداركاتي و اردوهاي مناسب كسب شود و 

اين مهيا نمي شود مگر آنكه فدراسيون ها از ثبات مديريتي برخوردار باشند. 
حال با اين اوض��اع، وزارت ورزش در اصلي تري��ن امور خود همچنان لن��گ مي زند. علت ادامه 
اين شرايط را بايد در دو موضوع جس��ت وجو كرد؛ اول اينكه وزارت ورزش توانايي انتخاب افراد 
باصلاحيت و كاردان براي رياست فدراسيون ها را ندارد و دوم اينكه شايد وزارت ورزش عزمي براي 
سروسامان دادن به اوضاع اين قبيل فدراسيون ها ندارد. بديهي است كه هر كدام از اين موارد يك 
نقطه ضعف بزرگ و يك ايراد اساسي به روند كار وزارت ورزش در حوزه فدراسيون هاي ورزشي 

است كه به نظر مي رسد بايد هر چه سريع تر فكري اساسي به حال آن كرد. 
وزارت ورزش به عنوان متولي اصلي ورزش كشور بايد براي فدراسيون هاي تحت امرش برنامه داشته 
باشد و اينگونه نيست كه صرفاً با حرف زدن و پشت ميز نشستن برنامه ورزش را پيش ببرد. حميد 
سجادي به عنوان وزير ورزش و يك ورزشكار حرفه اي خيلي خوب مي داند كه چگونه بايد براي المپيك 
و بازي هاي آسيايي آماده شد. پس آقاي وزير تا دير نشده كاري كنيد. ثابت كنيد كه هم مي توانيد و هم 

مي خواهيد كشتي ورزش كشور را به ساحل آرامش و كسب موفقيت برسانيد. 

»فدراسیون هاي بي رئیس« معضل بزرگ ورزش 

وزارتنميتوانديانميخواهد!

چيزي ح��دود چهار م��اه قبل بود كه دي��وان عدالت 
اداري حكم به ابطال انتخابات فدراسيون وزنه برداري 
داد تا عصر علي مرادي به پايان برسد؛ دوران رئيسي 
كه نه فقط انتخابش از همان روز نخست با اشكالات و 
انتقادهاي بسيار همراه بود كه چنان خون وزنه برداران 
را در شيشه كرده بود كه وزنه برداران عطاي پوشيدن 
پيراهن تيم ملي را به لقايش بخشيدند و اردو را ترك 
كردند، اما س��رانجام با حك��م ديوان عدال��ت اداري 
بعد از دو س��ال، وزنه برداري از زير يوغ مرادي بيرون 
آمده است تا نفسي به راحتي بكشد. با كنار گذاشتن 
مرادي از صندلي رياس��ت فدراس��يون وزنه برداري، 
س��جاد انوش��يرواني، يكي از رقباي او در انتخابات به 
عنوان سرپرست انتخاب شد؛ سرپرس��تي كه انصافاً 
توانس��ت در مدتي كوت��اه آرامش را ب��ه وزنه برداري 
بازگرداند و شرايط را به خوبي پيش ببرد. با وجود اين 
اما فدراسيون وزنه برداري به عنوان يكي از رشته هاي 
مدال آور ايران در رقابت هاي مختلف از جمله المپيك، 
نياز به رئيس دارد نه سرپرس��ت، ولی با گذشت چهار 
ماه، هنوز اقدامي براي روشن شدن تكليف فدراسيون 
وزنه برداري انجام نشده است و اين اصلًا خوب نيست 

چراكه سرپرس��ت هر اندازه هم كه بتوان��د عملكرد 
خوبي داش��ته باش��د، به دليل زمان محدودي كه در 
اختيار دارد، نمي تواند برنامه ه��اي بلندمدت بريزد و 
بر اساس آن اهداف كوتاه مدت را پي ريزي كند، ضمن 
اينكه با ايجاد تغيي��رات در پي برگ��زاري انتخابات، 
بي هيچ ترديدي هر چه كه رشته باشد، پنبه مي شود 

چراكه رئيس جديد اهداف و برنامه هاي خود را دنبال 
مي كند و تا به امروز حتي يك نمونه هم وجود نداشته 
كه نفر جديد، مس��يري را كه مدير يا سرپرست قبلي 
طراحي كرده است، ادامه دهد و اين يعني سردرگمي 
ورزشكاران براي آماده سازي و مهيا شدن جهت كسب 

سهميه المپيك. 

فدراس��يون بدمينتون وضعي��ت منحصربه فردي در 
هفته هاي اخير تجربه كرده اس��ت. از قضا بدمينتون 
هم از جمله فدراسيون هاي سردرگمي است كه زمان 
انتخاب رئيس جديدش در هاله اي از ابهام قرار دارد، 
البته برگزاري به موقع انتخابات كميته حسابي به نفع 
سرپرست فعلي تمام شد. داستان از اين قرار بود كه 

عده اي براي لغو مجمع انتخاباتي كميته در شهريورماه 
به هر بهانه اي متوس��ل مي ش��دند و براي غيرقانوني 

جلوه دادن آن از هيچ فرصتي نمي گذشتند.
 بلاتكليفي مديريتي باعث كاهش تعداد نمايندگان 
فدراسيون هاي المپيكي نس��بت به فدراسيون هاي 
الممپيكي ش��ده بود، از اين رو چ��اره اي نبود تا از هر 

طريق ممك��ن توازن بي��ن اين فدراس��يون ها حفظ 
 شود. مدت زمان رياست محمدرضا پوريا در بدترين

وقت ممكن به پايان رسيده بود. درگيرودار انتخابات 
كميته آقايان به اين نتيجه رسيد تا با تشكيل مجمع 
فوق العاده فدراسيون بدمينتون رأي به ادامه مديريت 

پوريا دهد.
 اينگونه بود ك��ه رئيس بر مس��ند كار باق��ي ماند و 
همچنين انتخاب��ات كميته نيز به خوبي و خوش��ي 
و بدون ايراد قانوني برگزار ش��د ت��ا اينكه در آخرين 
روزه��اي تابس��تان حميد س��جادي، وزي��ر ورزش 
حكم سرپرس��تي محمدرض��ا پوريا را ص��ادر كرد و 
به اين ترتي��ب فدراس��يون بدمينتون كم��اكان در 
اختيار رئيس پيش��ين باق��ي مان��د. از آن روز به بعد 
اهالي اين رش��ته منتظرند خبري از تشكيل مجمع 
انتخابات��ي و آغ��از فراينده ثب��ت نامزدها بش��نوند، 
ولي دريغ از يك خبر. در ش��رايطي كه رش��ته هاي 
 م��دال آور در بلاتكليف��ي ب��ه س��رمي برند و اميدي

به آينده ندارند، نمي توان انتظار داشت آقايان خيلي 
زود به فكر بدمينتون بيفتند و زمان دقيق انتخابات 

را اعلام كنند. 

حال اين رشته اصلًا خوب نيس��ت و در يك سال گذشته ژيمناس��تيك بحران هاي 
مختلفي را تجربه كرده است. تيرماه سال گذشته دوران رياست پرحاشيه اينچه درگاهي 
به پايان رسيد اما رئيس س��ابق حاضر به ترك صندلي رياست نمي شد تا اينكه بعد از 
چند ماه سرپرست فدراسيون از سوي وزارت معرفي شد. حميد احمدي دي ماه سال 
گذشته عهده دار اين سمت شد و در آن زمان انتظار مي رفت مجمع انتخاباتي خيلي 
زود تشكيل شود، با اين  حال حواشي ژيمناستيك آنقدر زياد بود كه خبري از انتخاب 
رئيس جديد نبود تا اينكه بعد از گذشت شش  ماه در اوايل مرداد امسال طاهر علوي 
به عنوان سرپرست جديد فدراسيون برگزيده شد، منتها عمر حكم صادرشده بسيار 
كوتاه بود و چند ساعت پس از انتشار آن، خبر سپرده شدن سرپرستي فدراسيون به 
زهره مرزوقي منتشر شد! با تداوم حواشي مختلف مرزوقي نيز بيشتر از دو ماه در اين 
رشته دوام نياورد و وزارت عابد حقدادي را جايگزين او كرد. انتخاب سه سرپرست طي 
هشت ماه در شرايطي اتفاق افتاده كه طي چهار ماه اخير پست دبيري فدراسيون هم 

سه بار دستخوش تغييرات شده است! گفته مي شود ابهامات مديريتي گذشته آنقدر 
زياد است كه فعلًا امكان برگزاري انتخابات وجود ندارد تا جايي كه تنها دو روز بعد از 
آغاز فرايند ثبت نام نامزدهاي انتخاباتي، ثبت نام نامزدها متوقف شد. علت اين تصميم 
غيرمنتظره بررسي مجدد اساسنامه فدراسيون اعلام شده است؛ همان اساسنامه اي 
كه برخي  مدعي  هستند رئيس سابق تغييراتي در آن اعمال كرده و اين اساسنامه مورد 
تأييد فدراسيون جهاني قرار گرفته است. همانطور كه گفته شد اوضاع ژيمناستيك 
بحراني تر از اين حرف هاست و حتي وزارت ورزش نيز قادر به مديريت آن نيست. تنها 
راهكار ارائه شده از سوي حميد سجادي و معاونانش تغييرات مكرر سرپرست فدراسيون 
و سپردن مسئوليت به افراد مختلف است. در حالي كه همه مي دانيم با چنين تاكتيكي 
نمي توان بر مشكلات فائق آمد. از طرفي كشدار شدن بلاتكليفي اين رشته، سردرگمي 
ملي پوشان ژيمناس��تيك را به همراه داشته است. آنها در يك س��ال گذشته بارها با 

مصاحبه هاي انتقادي، گلايه هاي شان را از شرايط موجود اعلام كرده  اند. 

رياست به يك شرطوزنه هاي بلاتكليف

بلبشوي  ژيمناستيك
از جمله رشته هاي بلاتكليف مي توان به سواركاري اشاره كرد؛ رشته اي پرهزينه 
كه افراد زيادي براي به دست گرفتن مديريتش سر و دست مي شكنند و همين 
علاقه زياد اختلافات زيادي را نيز ايجاد كرده اس��ت. فدراس��يون سواركاري از 
معدود فدراس��يون هايی اس��ت كه مجمع انتخاباتي اش قبل از برگزاري مجمع 
انتخاباتي كميته ملي المپيك برگزار ش��د، منتها همانط��ور كه انتظار مي رفت 
حاش��يه بر متن غلبه كرد تا يك گره بزرگ ديگر در ورزش ايران به وجود بيايد. 
طبق اعلام وزارت ورزش انتخابات س��واركاري باي��د در تاريخ 21خرداد برگزار 
مي ش��د اما به دلايل نامعلوم در صبح روز برگ��زاري وزارت ورزش اقدام به لغو 
آن مي كند، با اين  حال اعض��اي مجمع با حمايت كميت��ه  ملي المپيك مجمع 
را بدون حضور نماينده وزارتخان��ه برگزار كردند و مس��عود خليلي اكثريت آرا 
را به دست آورد، ولي همانطور كه پيش بيني مي ش��د وزارت ورزش زير بار اين 
بي قانوني نرفت، به همين خاطر زمان زيادي صرف بررس��ي ماجرا و رسيدگي 

به ابعاد مختلف آن از بعد قانوني ش��د تا اينكه در نهايت ابطال نتيجه انتخابات 
پذيرفته شد، آن هم به يك شرط؛ تكرار مجمع با حضور همان اعضا و نامزدهاي 
تعيين صلاحيت شده. وزارت ورزش محمود حيدري را تا زمان شناخته شده رئيس 
جديد به عنوان سرپرس��ت انتخاب كرده و او فعلًا عهده دار مديريت سواركاري 
ايران اس��ت، ولي باز هم زمان دقيق مجمع فوق العاده مشخص نيست. پيش از 
اين خليلي، رئيس پيشين فدراسيون مدعي شده بود انتخابات 16مهرماه برگزار 
مي شود اما حيدري، سرپرست وقت اين مسئله را رد كرد و از نامعلوم بودن زمان 
دقيق برگزاري انتخابات خبر داد. از طرفي هفته گذشته جمعي از اعضاي مجمع 
فدراسيون س��واركاري طي نامه اي از وزارتخانه خواس��تند مجمع فوق العاده را 
23مهرماه برگزار كند. در روزهايی كه در س��واركاري هر كس س��از خودش را 
مي زند و كسي از آينده اين رشته خبر ندارد، وزارت ورزش نيز اهميتي به تعيين 

تكليف اين فدراسيون نمي دهد. 

انتخابات مجدد سواركاري

بيتوجهيایكهدودش
بهچشمورزشميرود

 دنیا حیدري 
بس��ياري در فاصله اي كوت��اه بعد از پاي��ان رقابت ه��اي المپيك براي 
برنامه ريزي جهت حضور در المپيك بعدي دس��ت به قلم مي شوند و با 
تدوين برنامه هاي كوتاه مدت و بلندمدت كه حول محور كسب سهميه 
مي چرخد، تدارك قابل توجهي براي مهيا كردن شرايط جهت حضور 
در بزرگ ترين رويداد ورزش��ي جهان مي بينند؛ مسئله اي كه بي شك 
مي تواند تأثير بسزايي هم در كسب سهميه المپيك داشته باشد و هم 
كس��ب موفقيت در اين رقابت ها. از جمله راه ه��اي منتهي به موفقيت 
در اين مس��ير، حضور در رقابت هاي مختلف جهت آماده سازي است؛ 
مس��ابقاتي كه مي تواند با بالا بردن درصد آمادگي ورزشكاران، كمك 
شاياني باشد براي دستيابي آنها به موفقيت در اين راه؛ مسئله اي كه البته 
در ورزش ايران هنوز جا نيفتاده اس��ت، آن هم در شرايطي كه اهميت 
كس��ب س��هميه المپيك و موفقيت در اين رقابت ها بر كسي پوشيده 
نيست. با وجود اين اما درست در روزهايي كه بس��ياري از كشورها در 
تكاپوي حضور در رقابت هاي متعدد جهت آماده س��ازي براي كس��ب 
سهميه المپيك هستند، بسياري از رشته هاي ورزشي در ايران همچنان 
چشم انتظار برگزاري انتخابات براي مشخص ش��دن وضعيت رياست 
فدراسيون هاي خود هستند؛ فدراسيون هايي كه گاه ماه ها از اداره آنها به 
واسطه سرپرست مي گذرد اما هيچ اقدام قابل توجهي براي سامان دادن 
به وضعيت آن نمي شود. اداره فدراسيون ها تا برگزاري انتخابات به خودي 
خود ايرادي ندارد، اما نه وقتي يك فدراسيون در هشت ماه سه سرپرست 
به خود مي بيند و سرپرستان با توجه به زمان محدودي كه در رأس كار 
هستند، فرصتي براي برنامه ريزي ندارند و در صورت برنامه ريزي، راه آنها 
بي ترديد توسط نفر بعدي، )مي خواهد رئيس باشد يا سرپرستي ديگر( 
دنبال نمي شود و همين مسئله سردرگمي ورزشكاران را به دنبال خواهد 
داشت و مانع آماده سازي آنها براي حضور در رقابت هاي كسب سهميه 
مي شود و دود اين بي توجهي به طور مس��تقيم به چشم ورزش كشور 
مي رود؛ بي توجهي  در خصوص روشن كردن تكليف فدراسيون هايي كه 
گاه جزو رشته هاي مدال آور المپيك نيز هستند اما حتي اين مزيت مهم 
نيز تأثيري در اصل ماجرا ندارد و بي هيچ توجيه قانع كننده اي بايد ماه ها 
به انتظار برگزاري مجمع انتخاباتي براي مش��خص شدن رئيس جديد 
باشند؛ رئيسي كه شايد بتواند تغييري در شرايط براي همواركردن مسير 

كسب سهميه المپيك ايجاد كند، شايد!

شیوا نوروزی
  نگاه


